
گروه سیاسی-سید مجید حسینی: 
افتتاح  از 10 روز دیگر به مراسم  کمتر 
مجلس دوازدهم و پایان مجلس یازدهم 
باقی مانده اســت، مجلــس یازدهم، 
با حداقل آرا تشــکیل شــد و همان 
نمایندگان حداقلی نیز مانند رای خود 
که بســیار کم بود، در همان میزان نیز 
بضاعت داشتند و مجلسی ضعیف، کم 
کار، کم توان و کم دانش در 4 ســال 

گذشته بود.
اما این روزهای باقی مانده به آغاز مجلس 
دوازدهــم درحالیکه ادارات مختلف مجلس 
شــورای اســامی همچون ادوار گذشــته 
درحال آماده ســازی روند برگزاری مراسم 
تحلیف نمایندگان اســت، به نظر می رسد 
که جناح های مختلف از چپ، میانه و راست 
درحالرایزنی برای تعییــن رئیس آینده آن 

هستند.
انتخاب رئیس مجلس

با آرای 3 درصدی
انتخاب رئیس از این منظر که چه کسی 
رئیس می شــود اهمیت ندارد. حال اگر این 
فرض را بگذارید که علی لاریجانی، مرحوم 
آیت الله رفســنجانی یا ناطق نوری نماینده 
مجلس بود، بحث دیگری داشتیم اما اینکه 
فردی قوی در مجلس وجود ندارد که بتواند 
با این توصیفی که از مجلس شــد، رهبری 

قاطعی داشته باشد، بحث دیگری است.
اما امروز در مجلس افرادی انتخاب شده 
اند کــه تنها نماینده 3 درصــد آرای مردم 
هســتند و قطعا اگر این انتظــار دارید که 
بخواهند خود را اثبات کنند تا در دوره بعدی 
بتوانند آرای قابل توجهی را کسب کنند، به 

بی راهه رفته ایم.
اما از ســوی دیگر به نظر می رسد همین 
نمایندگان خود را در حد ریاســت مجلس 
می داننــد، حال امروز حرف ســه نفر برای 
ریاست مجلس مطرح است. منوچهر متکی، 

مجتبی ذوالنوری و محمدباقر قالیباف.
قطعا این سه در روز دوم تشکیل مجلس 
دوازدهم رقابتی ســخت خواهند داشت و از 
درون گلدان هــای رای نام یــک نفر بیرون 

خواهد آمد. 
اینگونه برداشت می شود، شانس قالیباف 
برای ریاســت مجلس آینده بســیار بیشتر 
خواهد بودتــا دو فرد دیگر. امــا اینکه این 
افراد بتوانند چقدر از آرای منتخبان را جلب 
کنند نیــز برای خود جای تحلیل دارد. زیرا 
برای جلب آرا باید امتیازات و قول هایی داده 
شود. این کار بســتگی به این موضوع دارد 
که فــردی که بخواهد رای دیگر نمایندگان 
را جلب کند تــا چه اندازه در بدنه حکومت 
جایــگاه دارد تا بتواند اعتمــاد منتخبان را 
جلــب کرده و امتیازاتی را از طرف حکومت 
و نهادهای تصمیم گیر به نمایندگان بدهد. 
یعنی اینکه آنقدر مورد وثوق باشد که بتواند 
بــرای قول هایی که داده چانــه بزند و آنرا 
بگیرد و در اختیــار نمایندگان قرار دهد.به 
نظر نمی رســد که منوچهرمتکی و مجتبی 
ذوالنوری این قابلیت را داشــته باشــند که 
بتوانند خیال تمامی نمایندگان مجلس را در 
این موضوع راحت کنند. اما قالیباف با توجه 
به اینکه حداقل 4 ســال بــه عنوان رئیس 
مجلس راه های چانه زنی را یاد گرفته است 
می تواند بسیاری از نمایندگان را همراه کند.
هادی قوامی یکــی از منتخبان مجلس 

در گفت و گویی اذعان می کند که قالیباف 
با وی تماس گرفته اســت ولــی نه بخاطر 
بحث ریاســت بلکه برای عــرض تبریک و 
ادامه می دهــد: البته قالیباف بــا بقیه هم 
تمــاس گرفتند، به این معنی که بســیاری 
از چهره هایی که در معرض برعهده گرفتن 
ریاست مجلس هستند، معمولاً با نمایندگان 

تماس گرفته و می گیرند.
وی درباره اینکه قالیباف بابت ریاســت 
مجلس حرفی هم زده است یاخیر، می گوید: 
خیر قالیباف بابت ریاســت مجلس تماس 

نگرفته فقط تبریک گفتند.
وی درباره اینکه گفته می شــود قالیباف 
همه  می گویــد:  اســت  خیرالموجودیــن 
خیرالموجودیــن هســتند و تفاوتی با هم 
ندارنــد. باید منتظر مانــد و افراد خود را به 
عنوان داوطلب معرفی کننــد، امکان دارد 
کسانی داوطلب ریاست باشند که هنوز خود 
را عرضه نکردند اما دارای قابلیت های خوبی 
باشند، ممکن است این افراد طی هفته های 

آینده خود را نشان دهند.
قوامی خاطرنشــان می کند: از بین ۲۹۰ 
نفر نماینده کسانی وجود دارند که در معرض 
ریاســت نیســتند ولی ویژگی رئیس شدن 
دارند، شاید هم از این وضع موجودی ها هم 
پایین تر نیستند. امکان دارد فردی با گرایش 
مختلف داوطلب ریاســت مجلس شود.وی 
البته به این نکته هم اشــاره می کند که اگر 
این بار به قالیباف رای دهند اما وی به سمت 
تندروها متمایل شــود، در ذهن نمایندگان 
باقی خواهد ماند، گفت: نمایندگان نسبت به 
این رفتارها آگاهی دارند و حواسشان جمع 
است، این بار که می خواهند تصمیم بگیرند، 
دفعه بعد چه می کنند چراکه این رأی برای 

یک سال است و نه چهار سال.
اقلیت تاثیرگذار

بنابرایــن بــه نظــر می رســد در دوره 
دوازدهم، مســتقلین، اعتدالیــون واصاح 
طلبان سهم قابل توجهی در مجلس خواهند 
داشــت و رای انها در ایــن زمینه تاثیرگذار 

است، بنابراین ایمکه ریاست این فراکسیون 
را چه کسی برعهده خواهد داشت تا بتواند 
با بیرون مجلــس ارتباط خوبی برقرار کند، 
نیز مهم است. حال این فرد می تواند مسعود 
پزشــکیان یا غامرضا تاجگردون باشد که 
رابطه خوبی نیز بــا لایه های بیرونی اصاح 
طلبان و رهبــران آن دارد.حال این موضوع 
را نیز اضافه کنید که پیاده های مجلس نیز 
باید سهم خود را از کیک رایزنی های پشت 
پرده دریافت کنند و این دولت است که باید 
امتیــازات خوبی را به نماینــدگان از هر دو 
جناح بدهد. به همیــن دلیل یکی دیگر از 
موضوعات مورد مناقشه درباره هیات رئیسه 
مجلس به نواب رئیس بر می گردد، آنجاییکه 

دعوا بر ترکیب هیات رئیسه است.
پس در بخــش دیگر این دولت اســت 
کــه باید نگاهی به سیاســت های جدید در 
پارلمان داشته باشد. در 4 سال آینده دوباره 
4 لایحه بودجه مطرح خواهد شد و در سال 
آخر دولت که در سال اول مجلس سیزدهم 
خواهد بود، بقرنامه هشــتم توسعه باید به 

مجلس تقدیم شود.
در ضمــن در میانه های ســال موضوع 
انتخابات آمریکا نیز مطرح اســت و ممکن 
است با پیروزی ترامپ دولت بخواهد قوانین 
جدید ســختگیرانه تری درباره موضوعات 
هسته ای داشته باشد و یا اگر بایدن دوباره 
به ریاســت جمهوری آمریکا انتخاب شود، 
شاید چرخشی در سیاست های درهای بسته 
دولت به وجود آید زیرا رئیس آن در مسیری 
اســت که به دنبال آینده ای غیر ریاست بر 
دولت اســت. برای همین بایــد محبوبیت 
بیشــتری در میان مردم کســب کند.البته 
چنانچه قالیباف بتواند بار دیگر بر کرســی 
ریاست بنشیند، با توجه به کامیابی لیست 
»امنــا« و »صبح ایــران« در تهران، کارش 
برای اداره مجلس آینده سخت خواهد شد. 

در همین باره »سید مصطفی میرسلیم« 
در گفت وگو بــا مهر تصریح کــرد: »هنوز 
نمی توان به طور قطعی درباره رئیس مجلس 

آینــده نظــر داد، اما قطعاً اگــر محمدباقر 
قالیبــاف بتوانــد رئیس مجلــس دوازدهم 
شــود، کارش از نظر مدیریــت مجلس به 
سادگی مجلس یازدهم نخواهد بود.میرسلیم 
تصریح کرد: برخی از افــرادی که منتخب 
مجلس دوازدهم هستند، یکی از محورهای 
اصلی شان، مخالفت با ریاست قالیباف است 
و بــرای خودشــان هم دلایلــی دارند. این 
افراد اگر بتوانند خودشــان یا گزینه شان را 
به عنوان رئیس مجلــس بگذارند، موضوع 
به شــکل دیگری پیش خواهد رفت اما اگر 
قالیباف رئیــس مجلس آینده شــود، این 
افراد در مجلس ســاکت نخواهند نشست و 
ممکن است یک سری حواشی را در مجلس 
ایجاد کنند. وی در عین حال به نمایندگان 
مجلــس آینده توصیه کرد که از حواشــی 
دوری کنند. میرسلیم در این باره گفت: در 
درجه اول باید به فکر مردم و مصلحت های 
کشور باشیم و از سوی دیگر، برای مردم به 
هیچ وجه جالب نیســت که شاهد سلسله 
درگیری های سیاســی در مجلس باشــند 
چراکــه می دانند این مســاله بــه مفهوم 
دورشدن از پیگیری نیازهای واقعی مردم و 

مسایل مختلف جامعه است.
کار سخت رئیس آینده

به هرحال یعنی رئیس مجلس آینده کار 
بسیار سخت تری نسبت به مجلس یازدهم 
دارد زیرا ایجاد موازنه و برقراری توازن میان 
دو جناح اصلی در مجلس کار بسیار سختی 
خواهد بود. مجلس یازدهم مجلســی کاما 
اصولگرا داشــت که تعداد نمایندگان جناح 
اقلیت آن به تعداد انگشــتان دست نبود و 
قالیباف در این مجلس یکدست نتوانست به 

خوبی مدیریت داشته باشد.
باید دید که در مجلــس بعد آیا مدیرتر 
از وی وجــود دارد و اگــر وجود نــدارد با 
تجربه 4 ســال گذشته، شــهردار پیشین 
تهــران می توانــد مدیریــت قوی داشــته 
 باشــد یا اینکه مانند گذشته مجلسی پر از 

حواشی خواهیم داشت.

گروه سیاسی: مجلس شورای اسلامی 
روز شنبه را به عنوان روز تعطیل مصوب 
کرده اســت و همه منتظر نظر شورای 

نگهبان هستند.
هرچند که بســیار بعید به نظر می رســد 
که این شــورا نظر مجلس را تایید نکند.زیرا 
از گفته ها و شنیده ها اینگونه استنتاج می توان 
کرد که این مصوبه با هماهنگی انجام شــده 
تا اقتصاد کشورمان علی الخصوص در زمینه 
تولید و صادرات بیش از این ضربه نخورد.اما 
در عین حال این روزها ســوالی براساس یک 
فرضیه مطرح و دســت به دست می شود که 
آیا اگر این مجلس گرایشــی اصاح طلبی و 
یا حتی اعتدالی داشــت می توانســت چنین 
مصوبه ای داشــته باشد؟برخی ناظران عطف 
بــه اتفاقاتی که در مجالــس اصاح طلبی و 
اعتدالی نظیر مجلس ششــم و دهم رخ داده 
بوده معتقد هســتند اگر این مجالس چنین 
مصوباتی را داشتند خیلی سریع به آن ها انگ 
ضد دینی و همراهی با صهیونیســت ها زده 
می شد و نمی توانســتند به امور قانونگذاری 
خود پرداخته و در نهایت بایستی از پیگیری 
موضوع صرفنظر می کردند.در حقیقت گفته 
می شود یکی از حســن های قدرت یکدست 
همینجاســت که اگر خودشان مسئله ای را 
به مصلحت بداننــد دیگر نه خبری از طومار 

نویسی اســت و نه کفن پوشــان به خیابان 
می آیند.

اگــر نگاهی گذرا به وضعیت مجلس دهم 
بیاندازیم که غالب چهره های اصاح طلبی و 
اعتدالی بودند متوجه خواهیم شد این مجلس 
به دلیل گرایشی که داشت نه می توانست به 
ســادگی برخی طرح ها را مصــوب کند و نه 
هرنماینده ای حق داشــت هر اظهارنظری را 

داشته باشد.
برای مثال وقتی مجلس دهم قصد داشت 
تا قانون انتخابات را اصاح نماید حاشیه های 
بســیاری در داخل توســط جبهه پایداری و 
در بیرون از مجلس از ســوی بازوی رسانه ای 
این طیف فکری شکل گرفت.این ها عطف به 
برخی تغییرها در قانون انتخابات مدعی شده 
بودنــد که مجلس دهم اصل التزام عملی  به 
ولایــت فقیه را از قانــون جدید حذف کرده 
است . و این در حالی بود که علیرضا رحیمی 
نماینده وقــت مردم تهران در واکنش به این 
اظهارات گفته بود: »من تعجب می کنم چطور 
مجلس را به ضد ولایت فقیه متهم می کنند 
آن هم مجلســی که برای تصویب بودجه از 
رهبری حکم حکومتی می گیرد و یا مجلسی 
که در قضیه بنزین کاما در میان میدان بود و 
هم جناح راست و هم چپ طرح سه فوریتی 
آماده کرده بود اما به احترام و تمکین از نظر 

رهبری از نگاه خود گذشــت. شما علنا دارید 
مجلس را به ضدیت بــا ولایت فقیه محکوم 
می کنید. انقابی ترین مجلسی که در گفتار 
و عمل محور بودن ولایت فقیه را اثبات کرده 
اســت و حتی از نگاه خود در مقابل رهبری 
گذشت. حال ممکن است برخی آن را به بی 

عرضگی مجلس تعبیر کنند.«
این مجلس حتی در اظهارنظر هم آزادی 
آنچنانی نداشــت.13 شهریورماه سال 13۹7  
پروانه سلحشــوری و غامرضــا حیدری در 
نطق میان دســتور خود نکاتــی جنجالی را 
مطــرح کردند که واکنش هــای زیادی را به 
دنبــال داشــت. سلحشــوری در نطق خود 
خواســتار آزادی زندانیــان سیاســی و رفع 
حصر ســران جنبش سبز شــد، از ضرورت 
حذف نظارت اســتصوابی گفت و بر ضرورت 
برگزاری رفراندوم و نظرخواهی از مردم تاکید 
کــرد. غامرضا حیدری نیز ضمــن انتقاد از 
»موشک پرانی« بعد از برجام، گفت: »مواظب 
باشــید خفه کردن در استخر به خفگی نظام 

نینجامد.«
در پــی  ایراد این نطق هــا ۲۰ نماینده از 
هیات نظارت بر رفتار نمایندگان خواستند این 
نطق ها را مورد بررسی قرار دهد. البته هیأت 
نظارت بر رفتار نمایندگان این شــکایت را به 
جا ندانســته و ایراد این نطق ها را در حیطه 

وظایف نمایندگی دانست.
ماجرای این دو نطــق به همین جا ختم 
نشد و ۵ ماه بعد اعام شد که دادستان تهران 
علیه غامرضا حیدری و پروانه سلحشوری به 
دلیل نطق میان دستور آن ها اعام جرم کرده 

است.
همچنیــن ، 1۲ بهمن ماه ســال 13۹8 
خبری مبنی بر بازداشــت پروانه سلحشوری 
در رســانه های اصولگرا منتشر شد. او در پی 
احضاریه  دادســرای فرهنگ و رسانه به این 

دادسرا مراجعه کرده بود.
سلحشوری در توضیحی در این باره گفته 
بود: »به اتهام نشر اکاذیب یا تشویش اذهان 
عمومی و تبلیغ علیه نظام به دادسرای فرهنگ 
و رســانه احضار و با قرار التزام آزاد شدم.« او 

گفت که این شکایت به موضوع اظهارنظرها 
و موضع گیری هایــش در راســتای وظایف 
نمایندگی و دفاع از حقوق مردم ارتباط داشته 
و احضاریه  مغایر آزادی اظهارنظر نماینده در 
تمام امور کشور بوده است. انتشار چند توییت 
و برخی مصاحبه های پروانه سلحشــوری به 

عنوان علت احضار عنوان شده بود.
البته بایــد گفت علیه چنین مجالســی 
حاشیه ســازی هم کم نشده بود .برای مثال 
حضور موگرینی مســئول سیاست خارجی 
اتحادیــه اروپــا در مجلــس بــرای مدت ها 
حاشیه سازی شد.14 مرداد ماه سال 13۹6 
فدریکاموگرینی، مســئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا که به عنوان نماینده اتحادیه اروپا 
در مذاکرات هسته ای برجام حضور داشت از 
جمله مهمانان   مراسم تحلیف حسن روحانی 
بود. سلفی بعضی از نمایندگان مجلس ایران با 
موگرینی در جریان مراسم تحلیف-که تصاویر 
آن به سرعت در شبکه های اجتماعی منتشر 
شــد- واکنش های عمدتا منفی و موجی از 
انتقادات را نســبت به نمایندگان بخصوص 
نمایندگان لیســت امید که بیشــتر در این 
تصاویر به چشم می خوردند به دنبال داشت. 

در حال حاضر هم برخی صداهای انتقادی 
نســبت به مصوبه تعطیلی شــنبه شــنیده 
می شود ولی از آنجا که مجلس فعلی مجلسی 
همســو تلقی می شــود این صداها یا خیلی 
زود خاموش می شــود و یا به آن ضربی داده 

نمی شود تا شنیده نشود.
درحــال حاضر نیز برخــی مراجع تقلید 
و علمــای قم نیز دل خوشــی از این مصوبه 
نداشــته و انتقاداتی را مطرح کــرده اند اما 

مجلس به دنبال قانونگذاری خود بوده است.
البته این نکته قابل ذکر است که بسیاری 
از کارشناســان اقتصــادی و فعــالان عرصه 
تولیــد و صــادرات از این مصوبــه مجلس 
اســتقبال کرده اند و آن را در راســتای شعار 
سال می دانند ولی نکته اینجاست که آیا اگر 
مجلسی اصاح طلبی و اعتدالی چنین مصوبه 
ای داشــت باز هم آقایان اینگونه ســکوت و 

همراهی می کردند؟!

»مردمسالاری«گمانهزنیهادربارهریاستمجلسدوازدهمرابررسیمیکند

نقش فراکسیون اقلیت در تعیین رئیس مجلس 

»مردمسالاری«واکنشهابهتعطیلیشنبههاازسویتندروهارابررسیمیکند

مصوبهمجلسحداقلیوبیتفاوتیکفنپوشها

استراتژیدولتسیزدهمانحرافافکارعمومی
ازپروندهفسادچایدبشاست

روابط عمومی دفتر حسن روحانی، رئیس جمهور دوره یازدهم و دوازدهم در 
واکنش به ادعاهای معاون حقوقی رئیس دولت سیزدهم درباره پرونده مفقود 

شدن فرش های مجموعه سعدآباد، توضیحاتی به این شرح منتشر کرد.
به گزارش منیبان به نقل از سایت حسن روحانی؛ روابط عمومی دفتر حسن 
روحانی، رئیس جمهــور دوره یازدهم و دوازدهم در واکنش به ادعاهای معاون 
حقوقی رئیس دولت ســیزدهم درباره پرونده مفقود شدن فرش های مجموعه 
سعدآباد، توضیحاتی به این شرح منتشر کرد: قابل انتظار بود که پس از اعام 
حکم حبس یک وزیر ســابق و احضار وزیر سابق دیگر مرتبط با پرونده چای 
دبش، اســتراتژی رسانه ای دولت مدعی مردمی بودن، انحراف افکار عمومی از 
بزرگترین فســاد ارزی رخ داده در تاریخ ایران باشد و می شد حدس زد که بار 
دیگر سراغ پرونده مفقود شدن فرش های مجموعه سعدآباد بروند. این بار معاون 
حقوقی رئیس جمهور دولت ســیزدهم مدعی اعام جزئیات سرقت فرش های 
ســعدآباد شده اما اطاعات جدیدی از این پرونده ارائه نکرده است و صرفاً ادعا 

کرده از چند نفر از متهمان بازجویی شده است.
مفقودی فرش های ســاختمان حافظیه مجموعه ســعدآباد متعلق به نهاد 
ریاســت جمهوری که در فاصله سال های ۹۲-13۹۰ رخ داده، اولین بار توسط 
دولت دوازدهم در سال 13۹۹ گزارش و به مراجع قضائی و نظارتی ارجاع داده 
شــده است و مســئولان دولت دوازدهم پس از طرح مجدد این پرونده توسط 
مقامات دولت سیزدهم، بارها تأکید کرده اند که از کشف جزئیات و اعام ابعاد 
پرونده و برخورد با متهمان این پرونده اســتقبال می کنند. اطاع رسانی درباره 
این موضوع برعهده دستگاه قضائی است که البته هر بار پرونده یا اتهامی متوجه 
دولت سیزدهم می شود، مقامات این دولت وظیفه رسانه ای کردن آن را برعهده 
می گیرند و چون گوش شنوایی برای انتقادات و انتظارات دیگران ندارد، حتی 
پاســخ های داده شده قبلی را هم نمی شنوند و نمی خوانند تا اشتباهات خود را 
تکرار نکنند. دولت سیزدهم چون محصول فقدان رقابت در انتخابات است، تا 
امروز که به ســال پایانی رسیده، خود را در رقابت فرضی با دولت قبل می بیند 
و ســعی می کند با ایجاد جوسازی رسانه ای تمام ناکامی ها و کاستی ها خود را 
با حمله به دولت قبل پنهان کند؛ از اتهامات درباره فساد چای دبش که دامن 
وزیران خودش را گرفت تا پرونده فرش های ســعدآباد که به جای سخنگوی 
دستگاه قضا، معاون حقوقی رئیس جمهور درباره سیر قضائی آن توضیح می دهد 
تا به خیال خود افکار عمومی را به سمت دیگری سوق دهد؛ شیوه نخ نما شده ای 

که تریبون های رسانه ای دولت سیزدهم ادامه می دهند و اقبالی هم ندارد.

هشدارعارفنسبتبهرواجوتشدیدخشونت
درجامعه

عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، با انتشــار یادداشــتی در صفحه 
اینستاگرام خود نسبت به رواج و تشدید خشونت در جامعه هشدار دارد.

متن کامل یادداشــت محمدرضا عارف، به شــرح زیر اســت: همچنان که 
نخبــگان  بخش های گوناگــون جامعه مدنی، همچون نخبگان دانشــگاهی، 
سیاســی، اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی در برهه های مختلف نســبت به روند 
حاکم بر حکمرانی در کشور و نتایج و پیامدهای آن، بالاخص فزونی یافتن این 
روند در سالیان اخیر، هشدار داده اند، بعضا شاهد بیدارشدن زشت های خفته 
ای هســتیم که نظم و امنیت جامعه را هدف قــرار داده و می تواند پیامدهای 

مخربی بر سپهر سیاسی، فرهنگی و اجتماعی کشور برجای گذارد.
چرایی، چیستی و چگونگی ورود به این درجه از مشکل و بحران در زمان های 
مختلف، توسط نخبگان، تجزیه، تحلیل و بررسی شده است و متأسفانه پاسخی 

در خور از سوی متولیان امر، نیافته است.
اینجانب آنچه برایم واضح و مبرهن است، ظرفیت مخرب و آسیب زایی است 
که مدیریت نخبه ستیز و ناکارآمد که نه تنها درک درستی از اوضاع و مختصات 
بحران ندارد، بلکه فراتر از آن در فقدان تدبیر و تصمیم درست، درمسیر تشدید 

بحران ها و مصائب، حرکت می کند.
نوع مواجهه برخــی از نیروهای انتظامی که وظیفه تامین امنیت جامعه را 
برعهده دارند با بخش هایی از جامعه که سبک زندگی متفاوتی را به هر دلیل، 
برگزیده است، به جای فهم درست ریشه های بحران و نسخه پیچی مسئولانه 
و خردمندانــه و نه امنیتی و تقابلی، تنها نمونه ای از فهم بحران و به اصطاح 
مدیریت آن اســت که اینگونه برخوردها باعث تشدید رودررویی و منازعه در 

جامعه شده است.
با نگاه تک ســاحتی و بحران ساز مدیرانی که می بایست با شناخت درست 
مبانــی بحران، بر آن فائق آیند، متاســفانه منجر به بازتولید بحران در ســایر 

بخش ها شده است.
ذهنیت امنیتی و تقابلی با جامعه، از طرفی منجر  به تشــدید منازعه بین 
ملت و حاکمیت می شود و از طرفی مشکات و بحران های امنیتی را در سایر 

زمینه ها، بوجود خواهد آورد.
آنچه امروز در رواج و تشــدید خشــونت در جامعه شاهدیم و از آن جمله 
می توان به ســرقت های مسلحانه از منازل اشــاره کرد، بخش مهمی از آن به 

همین عدم شناخت  درست از مبانی بحران و درمان آن معطوف است.
امیدوارم پیش از آنکه کشور به ورطه خشونت بیشتر و آسیب های اجتماعی 
فزاینده بیفتد، اهل  تدبیر و تصمیم و متولیان امر، شــناخت عالمانه و نخبگی 
را بر تحلیل های ســطحی نگرانه و تقابلی، پیشی دهند و از افزایش مشکات 

در جامعه بویژه به مخاطره افتادن امنیت روانی شهروندان جلوگیری کنند.

گلایهایازمجلسبرایتصویبتعطیلی
»شنبهها«داریم

خطیب نماز جمعه تهران با قدردانی از مجلس برای تصویب قانون ساماندهی 
بازار زمین، مسکن و اجاره بها گفت: گایه ای از مجلس برای تصویب تعطیلی 
»شنبه ها« داریم. علت مساله را در چنین شرایطی نفهمیدیم. لابد دلایل خاص 

خود را داشتند، البته شورای نگهبان هم فرصت دارد که مساله را حل کند.
به گزارش ایســنا، حجت الاســام محمدجواد حاج علی اکبــری امروز در 
خطبه های نماز جمعه تهران گفت: برای رفع گرفتاری معیشــتی مردم تاش 

شود.
خطیب نماز جمعه تهران با اشــاره به بازار مســکن و اجــاره بها گفت: از 
مسوولان خواهش می کنم که فکر اساسی برای این بازار داشته و از مستاجران 
حمایت کنند؛ در تهران ۵1 درصد و در کشــور 31 درصد مستاجر هستند که 
عدد بزرگی است. قطعا سالم و منصفانه شدن این بازار مهم است و به زندگی 

بسیاری از مردم آرامش داده و کمک می کند.
وی ادامه داد: از مجلس یازدهم برای تصویب قانون ساماندهی بازار مسکن و 
اجاره بها تشکر می کنیم که این کار بسیار ارزشمند را انجام داد. در تصویب آن 
همکاری نزدیک بین دولت و مجلس و شورای نگهبان صورت گرفت. این قانون 
دقیق نوشته شده و کار درســت، خردمندانه، مناسب و جامعی است. مطالبه 
و خواســته ما نیز اجرای جدی و بدون مسامحه قانون ساماندهی بازار زمین، 

مسکن و اجاره بها است.
رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه در ادامه بیان کرد: از مجلس برای 
تصویب قانون ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها تشکر کردم اما یک 
گایه هم از تعطیلی »شنبه ها« داریم که به جامعه مومنان برخورد. علت مساله 
را در چنین شرایطی نفهمیدیم. لابد دلایل خاص خود را داشتند البته شورای 

نگهبان هم فرصت دارد که مساله را حل کند، به امید خدا.
حاج علی اکبری در ادامه با اشــاره به موضوع حجاب و عفاف گفت: مســاله 
لباس و پوشــاک مربوط به سبک زندگی و موثر روی روش زندگی مردم است 
و مسائل جامعه شناختی دارد؛ پیمایش سال 14۰1 از سبد زندگی مردم ۵/۵ 
درصد مربوط به پوشاک و لباس و ملحقات آن است. دشمنان نیز به شدت روی 
این موضوع کار می کنند چون هم تاثیر فرهنگی عمیق و هم بازار فعال و منافع 
اقتصادی دارد. وی ادامه داد: انگیزه اقتصادی و فرهنگی درباره بازار پوشــاک و 
لباس وجود دارد که در این بازار حدود 3۰ درصد قاچاق رخ می دهد. همچنین 
در ایــن بخش حجم قابــل توجهی واردات صورت می گیــرد. این بازار فرایند 
پیچیده ای از طراحی، تولید و عرضه داشته که در همه مراحل به تجدید نظر، 

برنامه ریزی، حمایت و دقت و اعمال شاخص های حکمرانی دینی نیاز است.
حاج علی اکبری بیان کرد: عمده طراحی های لباس بر اساس طراحی غربی و 
تقلید و کپی برداری از آن هاست به طوری که کسانی که بخواهند لباس عفیفانه 

تولید کنند، با گرفتاری های خاص خود مواجه می شوند. 

رویداد

ویژه

نماز جمعه

انسدادمرزهایشرقی
بااحداثدیواروپروازپهپادها

طرح انســداد مرزهای شرقی کشــور با هدف ارتقای 
امنیت این مرزها و تخصیص 3 میلیارد یورو آغاز شــده 

است.
به گزارش ایســنا، امیر ســرتیپ کیومــرث حیدری 
فرمانده نیروی زمینی ارتش چند روز قبل از روند اجرای 
طرح انسداد مرزی در مرزهای شمال شرق کشور بازدید 
کرد. وی در این بازدید با اشاره به اینکه »انسداد مرزی در 
مرزهای شمال شرق کشور فقط به جهت حفظ و حراست 
از مرزهای جمهوری اســامی ایران است«، گفت:» برای 
تمامی کشورهای همسایه احترام ویژه ای قائل هستیم اما 
اینکه پروژه انســداد مرزی را در این منطقه از کشور آغاز 

کرده ایم به خاطر امنیت بخشی مرزهای کشور است.«
راهبری طرح انســداد مرزی در شرق کشور بر عهده 
ســتاد کل نیروهای مســلح اســت که با هدف مقابله با 
ناامنــی مرزی، جلوگیری از قاچاق ســاح، مواد مخدر و 
انســان در حال اجراســت. برای اجرای این طرح تقسیم 
کاری بیــن ارتش، ســپاه و مرزبانی و فراجا انجام شــده 
است. یکی از مشکات مرزهای شرقی کشور، گستردگی 
مرزها و ناتوانی افغانستان و پاکستان برای کنترل مرزهای 
مشترک خود با ایران است که همین عامل موجب تردد 

اتباع غیرمجاز و گروه های تروریستی به کشور می شود.
احمد وحیدی وزیر کشور گفته است یکی از مشکات 
ما این است که اتباع غیرمجاز را از کشور خارج می کنیم 
اما آنها بعد از مدتی از سایر نقاط مرزی دوباره به صورت 
غیرمجاز به کشورمان بازمی گردند. نبود کنترل های موثر 
توســط پاکستان در مرزهای مشــترک خود با ایران نیز 
موجب شده بارها گروه های تروریستی از این کشور وارد 
ایران شــده و علیه نیروهای امنیتی کشورمان عملیات 
انجام دهند. البته در سفر اخیر رئیس جمهور به پاکستان، 
مقامات این کشور بر همکاری بیشتر با تهران برای مقابله 

با تروریست ها و تامین امنیت مرزها تاکید کرده اند.
براساس گفته سید مجید میراحمدی معاون سیاسی 
امنیتــی وزارت کشــور، بودجه این طرح که با دســتور 
رئیس جمهور اختصاص یافته است، 3 میلیارد یورو برای 
۵ ســال است. اجرای این طرح از سال 14۰۲شروع شده 
اســت و بخش مهمی از این طرح به عهده نیروی زمینی 
ارتش گذاشته شده اســت. امیر حیدری فرمانده نیروی 
زمینی ارتش در این زمینه گفت:» انســداد مرز شــرق 
کشــور را در یک قرارگاهی به نام قرارگاه انسداد مرز که 
زیرمجموعه قرارگاه منطقه ای شمال شرق نیروی زمینی 

است را با قدرت شروع کرده ایم.«
امیر ســرتیپ رضا آذریان فرمانــده قرارگاه منطقه ای 
شمال شــرق نیروی زمینی ارتش هم اظهار کرد:» انسداد 
مرز در  شــرق کشور را از سال گذشته شروع کرده ایم و با 
قدرت و شــدت در حال انجام اســت.« امیر سرتیپ دوم 
احمد اکبری فرمانده گروه 444 مهندسی رزمی و پدافند 
غیرعامل شــمال شــرق نیروی زمینی ارتش هم در این 
زمینه بیان کرد: »پروژه انســداد مرزی از اردیبهشت ماه 
14۰۲ آغاز شــده کــه در فاز اول اجرایــی به طول 74 
کیلومتر که از مرز دوغارون آغاز و تا مرزهای شهرســتان 
خواف ادامه دارد.« البته قرار نیست در طول همه مرزهای 
شــرقی، دیوار احداث شود، بلکه امنیت مرزهای مشترک 
با افغانستان و پاکستان بوسیله ابزارهای مختلفی کنترل 
خواهد شد. امیر آشتیانی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مســلح درباره چگونگی ایجاد انسداد مرزی پیش از این 
به ایســنا گفت که » در این طرح فقط مســاله کشیدن 
دیوار نیســت، بلکه در مناطق مــرزی برنامه های زیادی 
داریم که شــامل ایجاد موانع، استفاده از تجهیزات نوین 
و دوربین های پیشــرفته، بالگردها، پهپادها، ریزپرنده ها و 
امکانات مخابراتی و تسلیحاتی است.« سردار قاسم رضایی 
جانشــین فرمانده کل انتظامی هم گفت: »همه مرزهای 
شرقی کشــور دیوارکشی نخواهد شد. تنها در نقاطی که 
آســیب پذیری وجــود دارد، این انســداد فیزیکی ایجاد 
می شود.« سردار احمدعلی گودرزی فرمانده مرزبانی فراجا 
هم  بیان کرد:» تجهیزات نوینی در مرز شامل حسگرها، 
انواع پهپادها، عمود پروازها، دوربین های پیشرفته دید در 
شب و روز و ساح های دقیق زن در اختیار رزمندگان در 

مرزها قرار گرفته است.«
ارتقای ایمنی مرزهای شرقی کشور با توجه به افزایش 
تردد مهاجرین غیرقانونی در چند سال اخیر و همچنین 
فعالیت گروهک های تروریســتی و قاچاق در این مرزها 
ضروری بــوده و مطالبه مردم این مناطق و کل کشــور 
اســت، بنابراین تخصیص بودجه و اجرای طرح انســداد 
مرزی پاسخی به این مطالبه مردمی است؛ اگرچه مرزهای 
شرقی بسیار گســترده بوده و انســداد آنها کار ساده ای 
نیست، اما ایجاد موانع فیزیکی از جمله دیوار و همچنین 
استفاده از تکنولوژی های نوین در مرزها می تواند تا حدود 
زیادی موجب ارتقای امنیت مرزی شــود. البته در کنار 
انســداد مرزی، گفت وگو با مقامات پاکستان و افغانستان 
برای کنترل بیشــتر بر مرزهای مشترک هم باید دنبال 

شود.

فرآینداخذگواهینامههایپروازی
)STC(هواپیمایسیمرغآغازشد

فرآیند دریافت گواهینامه های پروازی هواپیمای ترابری 
ســیمرغ طی مراسمی با حضور رئیس ســازمان صنایع 
هوایی وزارت دفاع و رئیس ســازمان هواپیمایی کشــور 
آغاز شــد. به گزارش ایرنا، فرآیند دریافت گواهینامه های 
پروازی هواپیمای ترابری ســیمرغ طی مراسمی با حضور 
رئیس سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع و رئیس سازمان 

هواپیمایی کشور آغاز شد.
امیر سرتیپ خواجه فرد رئیس سازمان صنایع هوایی 
وزارت دفاع در این مراســم با بیــان اینکه برای عملیاتی 
شــدن هواپیمای ترابری ســیمرغ فرآیند بسیار سخت و 
پیچیده ای توسط متخصصان کشورمان انجام شده است، 
گفت: به فضل خداوند تســت های پروازی اولین فروند از 
هواپیمای ترابری سیمرغ با موفقیت در حال سپری شدن 
اســت و ان شــا الله به زودی این هواپیمــا در چرخه ی 
عملیاتی قرار خواهد گرفت که با توجه کاربری های متنوع 

آن بخشی از نیاز هوایی کشور تامین خواهد شد.
رئیس ســازمان صنایع هوایی وزارت دفاع با اشاره به 
آغاز مراحل ســاخت دومین فرونــد از هواپیمای ترابری 
سیمرغ افزود: سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع در کنار 
هم اندشــی و هم افزایی با ســازمان هواپیمای کشوری 
به دنبال تامین نیازهای نظامی و غیر نظامی کشــور در 
حوزه محصولات هوایی اعم از هواپیماهای سرنشین دار، 

هواپیماهای بدون سرنشین، بالگرد و... است.
کاپیتــان محمدی بخش رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشــور ضمن بازدید از توانمندی های ســازمان صنایع 
هوایی وزارت دفاع گفت: به همت متخصصان و تاشگران 
وزارت دفاع شاهد پیشرفت هرچه بیشتر کشور در حوزه 
محصــولات هوایی به خصــوص در بخــش غیر نظامی 
هستیم و هواپیمای ترابری سیمرغ مثال بارز این موفقیت 

و حرکت رو به جلو است.

دفاعی
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